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33916546 تمام ساعات شبانه روز فهم چرایی تمدید قانون تحریم های ایران –موسوم به ISA- از 

ســوی آمریکا از اهمیت ویژه ای برخوردار است و این فهم کمک 
شایانی به چگونگی برخورد با این ماجرا می کند. مروری بر مواضع 
و تحلیل های مختلف داخلی نشان می دهد نگرش یکسانی در این 
زمینه وجود ندارد و به همین دلیل راهکارها و واکنش های متفاوتی 
نیز ارائه می شود. حال آنکه مروری بر مواضع رسانه ای و سیاسی 
آمریکایی ها به عنوان حریف جمهوری اسلامی ایران نشان می دهد 

آنان در این زمینه از اتفاق نظر و عمل کاملی برخوردارند.
کمتر از دو ماه پیش )قبل از تصویب قانون تمدید تحریم ها در 
مجلس نمایندگان و متعاقب آن سنا( اندیشکده آمریکایی »بنیاد 
دفاع از دموکراسی ها« نشستی قابل توجه را با محتوای »ابزارهای 
مالی آمریکا علیه ایران« برگزار کرد. استوارت لوی یکی از مهمانان 
این نشست بود. او را می توان در واقع آغازگر جنگ مالی واشنگتن 
علیه تهران دانست. کسی که کار خود را به عنوان معاون خزانه داری 
آمریکا در ســال 2004 در دوره ریاست جمهوری جرج بوش پسر 
آغاز کرد و حتی کنار رفتن دولت جمهوریخواهان و روی کار آمدن 
دولت دموکرات اوباما نیز مانــع از ادامه کار وی برای پیش بردن 
جنگ اقتصادی علیه ایران نشد. وی در بخشی از سخنرانی خود 
در این نشست اذعان می کند در ابتدای شروع به کار خود نگرش 
عمومی در میان سیاستمداران ارشد آمریکایی این بوده است که 
ابزار تحریم مالی علیه ایران ناکارآمد اســت و پیگیری آن فایده 
ندارد؛ » یادم می آید یک روز در سال 2004 یا اوایل 2005 به دیدن 
رئیس جمهور رفتم تا در این باره با او صحبت کنم و او گفت که هیچ 
دلیلی برای اندیشیدن به اعمال تحریم ها علیه ایران وجود ندارد 
زیرا وقتی تحریم هایی اعمال کنیم، ما تنها می مانیم و کسی با ما 

همراهی نمی کند.«
وی در ادامه به نکته ای بســیار مهم اشاره می کند و می گوید؛ 
» حال این ســؤال مطرح اســت که چرا جنگ مالی علیه ایران، 
نتیجه بخش بود؟ نکته نخســت اینکه، برای اعمال این تحریم ها، 
حمایت های بسیار زیادی به ویژه در داخل دستگاه های دولتی آمریکا 
وجود داشــت.درخصوص این قضیه شاهد بودیم که همه مقامات 
دولتی، پای کار آمدند و از این برنامه حمایت کردند.درعین حال، 
ما با استفاده از تجربیات و ناکامی های گذشته در اعمال تحریمها 
متوجه شده بودیم که چگونه می توان بخش خصوصی را با خودمان 
همراه کنیم. ما در ایــن زمینه فکر کرده بودیم و اینکه چگونه از 
گام های کوچک شروع و دیگران را با خودمان همراه کنیم.متوجه 
شده بودیم که چگونه کارها را از اقدامات کوچک شروع کنیم و این 
گام ها را ادامه بدهیم و به موازات گسترش تلاش هایمان، این گام ها 

را نیز بیشتر و بیشتر کنیم.«
توضیحات اســتوارت لوی نشان می دهد یک اجماع عمومی و 
کامل در زمینه جنگ مالی با ایران در آمریکا وجود داشــته است. 
اجماعی شــامل سیاستمداران از بالاترین رده تا رده های میانی و 
پایینی و حتی بخش خصوصی. نگاهی به وضعیت رسانه ای و تبلیغات 
و تولیدات فرهنگی این کشــور نیز طی این سال ها نشان می دهد 
دستگاه عریض و طویل رسانه ای و تبلیغاتی آن کاملا هماهنگ و 
همسو با این جنگ اقتصادی بوده و هست. برای نمونه می توان به 
سریال معروف homeland اشاره کرد که در آن ماموران آمریکایی 
به دنبال یک گروه تروریستی هستند و در تحقیقات خود از طریق 
نقل و انتقالات بانکی به یک ایرانی می رسند که تروریست ها را تامین 
مالی می کند! اوج این اجماع را می توان در تمدید تحریم های اخیر 
مشاهده کرد. دو حزبی که در انتخابات هیچ حریمی برای تخریب 
هم قائل نبودند در این مسئله چنان عمل کردند که گویی یک حزب 

و حتی یک خانواده هستند!
این وضعیت جبهه حریف را با وضعیت داخلی خودمان مقایسه 
کنید. نتایج جالب نیســت و در برخی موارد تاسف بار است. مدیر 
مســئول روزنامه شــرق اعتراف می کند برجام از سوی دولت و 
اصلاح طلبان برای عبور از سد افکار عمومی بزک شده است! امروز 
هم که دیگر چیزی از روح و جسم برجام باقی نمانده از گور خالی 
آن نیز دســت نمی کشــند و مدح و ثنایش را می گویند و نظرات 
عجیب و غریبی برای حفظ دســتاوردهایش می دهند! برای نمونه 
یک خبرگزاری دولتی پــس از طرح این ادعا که تمدید تحریم ها 
هم نقض برجام هســت و هم نیست، در پایان از دل این بدعهدی 
و عهد شکنی نسخه نزدیکی – بخوانید سازش- با دولت ترامپ را 
ارائه می دهد؛ »بنابراین دولت تدبیر و امید باید برای جوسازی های 
داخلی و بین المللی مسیر تعادل و صبر و در عین حال تلاش برای 
برقرار کردن هر چه سریع تر تعامل با تیم سیاست خارجی ترامپ و 
مشاوران نزدیک وی را در این رابطه دنبال کند.«  نکته قابل تامل آن 
است که تصمیم سازان و اندیشکده های آمریکایی نیز همین نسخه را 
می پیچند. رویترز می گوید؛ »نباید از این واقعیت غفلت کرد که برای 
غرب ادامه اجرای توافق هسته ای موضوعی بسیار حیاتی است« و 
در میزگرد شورای آتلانتیک با موضوع »راهبرد جدید برای روابط 
آمریکا و ایران در دوره گذار« کارشناسان شرکت کننده با ذکر علل 
مختلف تاکید می کنند دولت آمریکا باید با ایران رابطه داشته باشد 
و نباید ارتباطــی که در زمان دولت اوباما و وزارت جان کری و در 
چارچوب مذاکرات هسته ای ایجاد شد، قطع شود و رئیس جمهوری 
آینده هر کسی که باشد، باید این ارتباط را حفظ و آن را تقویت کند 
زیرا حل مسائل منطقه بدون نقش و مشارکت ایران غیرممکن است.

به سؤال اولیه بازمی گردیم؛ آمریکایی ها چرا دست به تمدید 
قانون تحریم ها زدند؟ دوســتان دولتی شاید تحلیل های امثال ما 
را به حساب رقابت و انتخابات و بی سوادی و ... بگذارند. پس بهتر 
است پاسخ را از زبان همان هایی بشنویم که این تحریم ها را وضع 
کردند. مارک دوبوویتز مدیر عامل اندیشکده آمریکایی »بنیاد دفاع 
از دموکراسی ها« و از افراد کلیدی در جنگ اقتصادی علیه ایران 
در این باره می گوید؛ »قانون تحریمهای ایران که از چند سال پیش 
اعمال شده است امسال پایان می یابد و باید درباره تمدید آن فکر 
کرد. اگر این تحریمها پایان یابد دولت آتی آمریکا در وضع بدی قرار 
خواهد داشت زیرا در این صورت، قوه مجریه باید از احکام ریاست 
جمهوری اســتفاده کند تا این تحریمها را بار دیگر اعمال کند.در 
این صورت، امکان عمل مهمی برای دولت آمریکا از بین می رود که 
همواره هم بسیار مهم بوده است یعنی امکان بازی پلیس خوب و 
پلیس بد. وقتی تحریمهای کنگره تمام شود، دیگر دولت آمریکا 
نمی تواند پلیس خوب و پلیس بد را بازی کند زیرا دیگر قوه مقننه در 
این بازی نخواهد بود و تنها بازیگر این عرصه، فقط قوه مجریه خواهد 
بود. این درحالی است که وجود نقش آفرینان برای بازی پلیس خوب 
و پلیس بد ضروری است. با این شیوه می توان از فشارهای هدفمند 
بهره گرفت. اگر قانون تحریمهای ایران تمدید نشود، ضربه ای مهلک 
به این روند وارد خواهد شد. در نتیجه، امیدوارم کنگره آمریکا اقدام 

لازم را صورت بدهد و این قانون را تمدید کند.«
با این تفاصیل باز هم مدعیان حمایت از دولت می توانند برجام 
را بزک و ادامه تحریم ها را لاپوشانی کنند و مدعی شوند که خیر 
و صلاح مردم را می خواهند. رهبر معظم انقلاب اسلامی بارها طی 
دوره مذاکرات و پس از توافق فرموند که این ماجرا تجربه ای برای 
رشد ملت است. گویا عده ای از اینکه نتایج این تجربه به بار بنشیند 
و وفاقی جمعی و عمومی در میدان این نبرد سهمگین صورت پذیرد، 
واهمه ای جدی دارند. البته واهمه این جریان قابل درک است. چرا 
که روی دیگر به بار نشســتن این تجربه، مجاهدت و تلاش و ایثار 
است. در میدان جنگ باید از خود گذشت. در میدان جنگ اقتصادی، 

حقوق نجومی تقسیم نمی کنند! 

كاهوخوش خیالی در جنگ اقتصادی!

محمد صرفی

سخنگوی شل: تفاهم نفتی با ایران
محرمانه است)!(

سخنگوی شرکت انگلیسی شل گفت مفاد تفاهم نامه نفتی با ایران محرمانه است!
چهارشــنبه گذشته شرکت ملی نفت ایران و شرکت نفتی انگلیسی- هلندی 
»رویال داچ شل« به منظور آغاز فعالیت های مطالعاتی در راستای توسعه دو میدان 
نفتی »آزادگان جنوبی« و »یادآوران« و میدان گازی »کیش«، تفاهم نامه همکاری 
امضا کردند. این تفاهم نامه در همان روزی امضا شد که نخست وزیر انگلیس مدعی 

شده بود ایران تهدیدی برای خاورمیانه و منطقه خلیج [فارس] است«.
در مراسم امضای تفاهم نامه نفتی، علی کاردر مدیر عامل شرکت ملی نفت )از 
متهمان پرونده کرســنت( و نیکلاس  هاپتون ســفیر انگلیس )از اعضای سابق تیم 

امنیت ملی در کابینه( حضور داشتند.
خبرنگار سایت مشرق در تماس با »شل« درباره تفاهم نامه ای جویا شد که میان 

این شرکت و شرکت ملی نفت ایران امضا شده است.
ســخنگوی این شرکت که خواســت نامی از او برده نشود، در پاسخ به مشرق 
ضمن تأکید بر اینکه مفاد تفاهم نامه محرمانه است، صرفاً به این جمله بسنده کرد 
که »ما می توانیم تأیید کنیم که یادداشت تفاهمی با شرکت ملی نفت ایران امضا 

کرده ایم تا حوزه های احتمالی همکاری را بیشتر بررسی نماییم.«
»هانس نایکمپ« معاون مدیرعامل »شل« در مراسم امضای تفاهم نامه با شرکت 
ملی نفت ایران گفت: »معرفی مدل جدید قراردادهای نفتی یک گام مهم در ایجاد 
موقعیت برد- برد در فضای تجارت به شــمار می رود و با جذب سرمایه خارجی ما 
اهمیت این توســعه و رشد را درک می کنیم و درصدد شناسایی راه های مؤثرتری 

برای همکاری با شرکت ملی نفت ایران هستیم.«
دلار 600 تومان گران شده

دولت به فکر حذف صفر از پول ملی است!
تــدارک دولت برای حذف یک صفر از پول ملی و تبدیل واحد ریال به تومان 
برای مردم مسئله ای  سؤال برانگیز  شده است. حتی اغلب نشریات حامی دولت نیز 

نسبت به زیان های ناشی از این اقدام نگرانند.
روزنامه فرهیختگان در این زمینه نوشت: این پرسش که آیا برای این اقدام، زمان 
مناسبی را انتخاب کرده ایم، به یکی از مهم ترین دغدغه های صاحب نظران اقتصادی 
بدل شده است. در زمینه حذف صفر از پول کشورها تجربیات موفق و ناموفق زیادی 
وجود دارد. تجربه هایی که برخی از آنها موجب رونق و برخی دیگر موجب اضمحلال 
اقتصاد کشور مجری این جراحی شده است. اگر تجربه های موفق در این زمینه را 
مورد مداقه قرار دهیم درمی یابیم که اکثر این کشورها در برخی پارامترها کاملا با 
هم مشــترک بوده اند. پارامترهایی از جمله تورم پایین، رشد اقتصادی مناسب و... 
با نگاهی به این پارامترها و مقایسه آن با وضعیت ایران امروز درمی یابیم که ما در 
برخی از پارامترها چالش ها و نگرانی هایی داریم که ممکن است، نتوانیم از مزایای 

این جراحی پس از دوره نقاهت بهره برداری کنیم.
از دیگر ایراداتی که اقتصاددانان به این تصمیم وارد می کنند، این نکته کلیدی 
اســت که به فرض اینکه همه شــرایط برای این عمل جراحی مهیا باشد، چرا باید 
تنها یک صفر از واحد پول کشــور حذف شــود. با حذف یک صفر نیز نسبت واحد 
پول ایران به دلار آمریکا 3800 به یک خواهد بود. در معاملات شــهروندان ایرانی 
نیز رقم ها بسیار بالا خواهد بود. منطقی به نظر می رسد که اگر قرار باشد این عمل 
جراحی انجام شود چرا باید این جراحی این قدر کم اثر و محدود باشد. این روزنامه 
نوشت:  باید تاکید کرد دلشوره ای مشترک برای بسیاری از شهروندان و دلسوزان 
این مرز پرگهر وجود دارد، که باید نسبت به آن کمال توجه را داشت. امیدواریم که 
نتیجه اجرای این طرح کاهش قدرت خرید طبقه متوســط و اقشار محروم نباشد. 

اتفاقی که در صورت وقوع همه دچار خسران می شویم.
روزنامه آرمان نیز در تحلیلی تأکید کرد حذف یک صفر، دردی را درمان نمی کند.
مهدی پازوکی نوشــت: مشــکل اقتصــاد با تغییر واحد پول ملــی از ریال به 
تومان حل نخواهد شــد. بلکه ضروری اســت که دولت پیش از اینکه این تغییرات 
را اعمال کند باید سلامت را به اقتصاد بازگرداند. به عبارت ساده تر باید سعی شود 
با سیاست های بخردانه اقتصادی ثبات اقتصادی رابه اقتصاد بازگرداند. بدین خاطر 
باید انضباط اقتصادی که شــامل انضباط پولی، انضباط مالی و انضباط اداری است 
را در سیستم اقتصادی اصلاح کرد، زیرا زمانی که اقتصاد کشور از سلامت و ثبات 
کارشناسی برخوردار شد باید به دنبال این تغییرات آن هم با مطالعه و کارشناسی 
برویم. به عنوان مثال: در ترکیه این سیاســت موفق بود. باید اقدامات مهم تری در 
عرصه اقتصاد صورت پذیرد که متعاقب آن به ثبات اقتصادی برســیم و  در ادامه 
حذف صفرها نیز می تواند در جهت ســلامت اقتصادی کمک کننده باشد و  تاثیر 
شگرفی در عرصه اقتصاد کشور نخواهد داشت. در سال های اخیر اقتصاد به شدت 
دچار بی انضباطی اقتصادی بوده که باید هر چه سریعتر به ثبات و انضباط اقتصادی 

برسیم و با برنامه ریزی در این عرصه کارشناسانه تصمیم گیری شود.
آرمان همچنین از قول عباس شاکری کارشناس اقتصادی خاطر نشان کرد: دلیل 

مخالفت ها برای حذف صفر از پول این بود که همه قیمت ها مضربی از هزار نیستند. 
بنابراین قیمت هایی که اعشاری است، به دلیل قدرت قیمت گذاری بالای صاحبان کالا 
و خدمات به طرف بالا می رود که این خود موجب تورم می شــود اگر ما می خواهیم 
صفر را از پول ملی حذف کنیم باید قیمت همه کالاها مضربی از هزار باشــد یا اگر 
می خواهیم چهار صفر حذف کنیم باید مضربی از 10 هزار باشد. این اقدام یک واکنش 
صوری و اسمی است. باید گفت نه حذف صفر و نه تغییر واحد پولی در حال حاضر 
تاثیر چندانی بر اقتصاد ندارد. جالب  اســت که دولت در روزهای اخیر 600 تومان 
قیمت دلار را افزایش داده و به اینکه از ارزش  پول ملی کاسته شده حساسیت نشان 

نمی دهد و به دنبال اقداماتی بی فایده مانند تغییر واحد پول ملی است.
روزنامه هفت صبح نیز در گزارشی خاطرنشان کرد: حذف صفر از پول ملی برخلاف 
تصور، اقدامی پیچیده و هزینه بر است. اجرای این طرح برخلاف آنچه گفته می شود 
اصلا ساده نیســت و هزینه های زیادی به همراه دارد. هزینه چاپ اسکناس و ضرب 
سکه های جدید که در زمان اجرای برنامه و هنگامی که دو نوع پول به موازات هم در 
جریان اســت افزایش چشمگیری پیدا می کند. از سوی دیگر انبوهی از اوراق رسمی 
کشور مانند دسته چک، سندهای مالی و... باید تغییر پیدا کرده و واحد آنها به تومان 
تبدیل شود. مسئله دیگر سردرگمی مردم و سردرگمی توریست ها، اثرات روانی منفی 

و عکس العمل بازار، از جمله عوارض این اقدام است.
آرش پورابراهیمی کارشناس مسائل اقتصادی می گوید: »یکی از مهم ترین خطرات 
طرح های این چنینی تاثیر تورمی ناشی از گرد شدن قیمت ها رو به بالا است. با حذف 
صفر قیمت بسیاری از کالاها برای رند شدن افزایش پیدا می کند. برای مثال اگر کالایی 
اکنون 15500 ریال باشد، اگر سه صفر از پول ملی کاسته شود تبدیل به 15/5 واحد 
می شــود که ممکن اســت برای راحتی به 16 تومان تبدیل شود. چنین رخدادی در 

مقیاس کلان فشار تورمی ایجاد خواهد کرد.«
دور زدن قانون

برای تعیین رئیس دانشگاه الزهرا)س(
افراطیون مدعی اعتدال درصدد انکار نتیجه رای گیری برای تعیین رئیس  جدید 

دانشگاه الزهرا)س( هستند.
شورای فرهنگی اجتماعی زنان یک نهاد تخصصی ذیل نظر شورای عالی انقلاب 
فرهنگی اســت که پس از تغییر جهت ارگان های سیاست گذاری امور زنان و خانواده 

در سال 1392 در دستان جریان انقلابی باقی ماند.
به گزارش رجانیوز، با فرا رسیدن شهریور امسال دوره مسئولیت   کبری خزعلی در 
شورای فرهنگی اجتماعی زنان به اتمام رسید و این شورا آماده تعیین رئیس جدید شد.

هر چند انتخابات تعیین رئیس در شهریور امسال با انتخاب یک پژوهشگر انقلابی 
حوزه خانواده یعنی دکتر زهرا آیت الهی همراه بود، اما رئیس و دبیر شورای عالی انقلاب 

فرهنگی تصمیم به ابطال این انتخابات گرفتند.
در انتخابات شهریور ماه »اشرف بروجردی« کاندیدای رد صلاحیت شده مجلس 
ششــم و دهم و عضو حزب منحله مشارکت، به عنوان نماینده رئیس جمهور که یک 

هفته قبل از تاریخ انتخابات به عضویت شورا منصوب شد، تنها 2 رای کسب کرد.
اما منابع آگاه اعلام کرده اند در انتخابات جدید که احتمالا شــنبه آینده برگزار 
خواهد شــد، احتمال نامزدی »پروین داداندیش« فعال حوزه برابری جنسیتی وجود 

دارد! داداندیش، مسئول کمیته بانوان ستاد روحانی است. 
یادآور می شــود انتخابات شهریور ماه این شورا با  حضور نیم به علاوه یک اعضا 
همراه و از نظر اساسنامه کاملا قانونی بود به طوری که »شهیندخت مولاوردی«، معاون  
امور زنان و خانواده ریاست جمهوری خود به شمارش آرا پرداخت، اما با مشخص شدن 

نتیجه و اعتراض برخی از غایبان دعوت شده، انتخابات باطل شد!
بی بی سی: روحانی شاید زمین  بخورد

او ارتباط عاطفی با طبقات فرودست ندارد
شبکه دولتی انگلیس نسبت به ناکامی روحانی و مدعیان اعتدال در ارتباط گیری 
با طبقات فرودست که می تواند روحانی را در انتخابات بر زمین بزند اظهار نگرانی کرد.
وبسایت بی بی سی فارسی که علی الدوام از غربگرایان مدعی اعتدال و اصلاح طلبی 
حمایت می کند، روحانی و هاشــمی را در نقطه عقلانیت نشــانده و منتقدان آنها را  
پوپولیســت معرفی کرد. این رسانه  می نویســد: اصولگرایان با سناریوی عوامگرایی 
)پوپولیسم( و شعارهای عوام پسند و به خصوص طبقاتی، وارد کارزار انتخاباتی می شوند 

و آن را در چارچوب عدالت اقتصادی و مبارزه طبقاتی پیش می برند.
بی بی ســی می افزاید: دامن زدن به رقابت طبقاتی می تواند طبقات فرودســت را 
بسیج کند و اگر فرض شود که رای شناور و سرگردان بیش از هرچیز نگران مسائل 

اقتصادی و معیشتی است، این استراتژی می تواند راهی برای جلب آرای آنها باشد.

شبکه دولتی انگلیس نوشت: در چنین گزینه ای حسن روحانی در برابر استراتژی 
عوامگرایانه ضربه پذیر فرض می شود، همان گونه که هاشمی رفسنجانی در دهه 80 
ضربه پذیر بود. تاکید بر این اســت که روحانی در برقراری رابطه عاطفی و فکری با 

طبقات فرودست موفقیت نداشته است.
بی بی سی در ادامه خاطر نشان کرد: با چنین زمینه ای می توان وحدت ایدئولوژیکی 
اردوی اصولگرا را براساس فکر عدالت اجتماعی، سیاست ضدآمریکایی و اسلامگرایی 
سنتی پیش برد، به خصوص اینکه در تمام گرایش ها زمینه ای برای پذیرش شعار 
عدالت خواهی وجود دارد. تحولات وسیع تر اجتماعی می تواند برای اجرای یک گزینه  
عوامگرایانه مســاعد شود. از جمله اگر برجام با خطر روبرو شود، توده مردم و رای 
شــناور به روحانی پشــت خواهند کرد و اردوی اعتدالی او را به زمین خواهند زد. 
بحران و هرج و مرج خاورمیانه نیز زمینه گفتمان اعتدالی را در خود هضم خواهد 

کرد و اجازه رشد به آن نخواهد داد.
کاهش 0/17 درصدی جمعیت کشور

در 5 سال گذشته
بر اساس محاسبات اولیه سرشماری نفوس و مسکن، رشد جمعیت کشور نسبت 
به سرشماری 5 سال پیش 0/17 درصد کاهش یافته است. بر اساس آمارهای اولیه 
سرشماری امسال، جمعیت کشور به 79 میلیون و 500 هزار نفر رسیده است. بر این 
اساس رشد جمعیت در دوره  5 ساله 90 تا 95 از 1/3 درصد به 1/13 درصد کاهش 
یافته است. جمعیت کشور در سال 1390 برابر با 75 میلیون و 149 هزار و 669 نفر 
بود که رشد جمعیت 1/3 درصدی را نسبت به سال 1385 نشان می داد. جمعیت ایران 
از سال 1335 که نخستین سرشماری رسمی در کشور انجام شد تاکنون، رشدهای 
گوناگون جمعیت را در دوره های سرشماری تجربه کرده است. بالاترین میزان رشد 
جمعیت ایران در ســال 1365 و معادل 3/9 درصد بود. به نظر می رسید با توجه به 
جوانی جمعیت ناشــی از زاد و ولدهای دهه 1360، جمعیت کشــور در دهه 1390 
رشد قابل توجهی را تجربه کند. اما ترویج تبلیغات معطوف به فرزند کمتر- زندگی 
بهتر )!( موجب کاهش فرزندآوری شــد. نتایج اولیه همچنین حاکی از این است که 
اندازه متوسط خانوار از 3/54 نفر در سال 1390 به 3/3 در سال 1395 رسیده است.

ارتش قدرتمند حزب الله
بزرگ ترین دل مشغولی اسرائیل

»گروه قدرت حزب الله، بزرگ ترین دل مشغولی ارتش اسرائیل است«.
روزنامه فرانسوی زبان لالیبرته با انتشار این تحلیل نوشت: حزب الله قدرتمندتر 
از ارتش لبنان اســت. پایگاه نظامی »لیریک« مقر فرماندهی کل دسته »گالیله«، 
متعلق به ارتش اسرائیل است. مسیر منتهی به این پایگاه، چنان پوشیده از درخت 
است که جاده از دور دیده نمی شود. ستوان »یار« از سخنگویان ارتش اسرائیل است 
می گوید ارتش بیش از آنکه از ارتش لبنان بیم داشــته باشد، به تحرکات حزب الله 

توجه دارد و مهمترین مشغله فکری ما، آنها هستند.
این مسئول ارتش اسرائیل در حالی که به تک تک روستاهای جنوب لبنان اشاره 
می کند، از مخفیگاه های حزب الله، خانه های مخفی، شــیعیانی که به سمت جنوب 
می آیند و مســیحیان و دروزی هایی که به ســمت شمال می روند، حرف می زند و 
می گوید: »هر واحد حزب الله، در اسرائیل منطقه ای برای هدف خود در نظر گرفته 
است. هر روستایی هدف خود را در اسرائیل دارد و می تواند در هر زمانی شهرهایی 
مانند تل آویو را مورد هدف راکت ها و موشک های دوربرد، برد متوسط و برد کوتاه، 
قرار دهد.« در ادامه گزارش این روزنامه بلژیکی آمده است: جنبش حزب الله تحت 
رهبری حسن  نصرالله، به دل مشغولی اصلی اسرائیل تبدیل شده است. در سال 2006 
حزب الله ضربات سنگینی به پیکر ارتش اسرائیل  وارد کرد که اسرائیل آمادگی آن 
را نداشــت. در آن ســال اسرائیل به بهانه دستگیر شدن دو تن از سربازان خود در 
مرز لبنان، عملیات مرگباری را در جنوب لبنان به راه انداخت. حزب الله لبنان نیز 
در پاسخ، اقدام به شلیک هزاران راکت، موشک و خمپاره به سوی اسرائیل کرد که 

به کشته شدن حداقل 150 غیرنظامی منجر شد.
حزب الله لبنان در حال حاضر زرادخانه موشــکی قابل توجهی در اختیار دارد 
که قادر است بســیاری از بخش های تحت اشغال اسرائیل، از جمله اهداف مهم و 
استراتژیکی مانند بندر و پالایشگاه های نفت حیفا را هدف قرار دهد. این زرادخانه  
موشــکی را ایران در اختیار حزب الله گذاشته که مقام های آن در سه دهه گذشته 

بارها گفته اند می خواهند اسرائیل را نابود کنند.
»پیتر لرنر«، یکی از سخنگویان ارتش اسرائیل، تعداد اعضای گروه شبه نظامی 
حزب الله را بین 30 تا 40 هزار نفر تخمین می زند و می گوید: حزب الله قادر است به 
مدت یک ماه اسرائیل را زیر آتش بگیرد.  جنبش شیعی حزب الله، اکنون نگاه خود 
را به اوضاع سوریه معطوف کرده و حدود سه هزار تن از مبارزان آن در حال کمک 
به رژیم بشار اسد هستند. اما اسرائیل به دوردست می نگرد و نگران نفوذ ایران است. 
لرنر می گوید: »مبارزان حزب الله توسط سپاه  پاسداران ایران آموزش می بینند. 
در شهر قصیر، ما برای اولین بار آنان را مشاهده کردیم که تانک می راندند. آنها این 

کار را کجا یاد گرفته اند؟«

*  وزیر اقتصاد در مورد پرداخت حقوق های نجومی در این دولت متوســل 
به عذر بدتر از گناه شده و گفته که مشکل در مصوبات گذشته بوده است. 
برای چندمین بار مثل موارد مشابه قبلی عرض می کنیم چرا این مصوبات 
را متوقف نکردید؟ متاســفانه باید گفت هر مسئولی دنبال توجیه کار غلط 

خود با دم دستی ترین توجیه هاست.
0911---3145

* یکی از نمایندگان پرســر و صدا گفته اگر ظلم را ببیند و چیزی نگوید 
خفه می شود، از ایشان سؤال می کنم چرا در قضیه فیش های حقوق نجومی 
مدیران با آن همه ظلمی که به بیت المال شده بود از ایشان صدای اعتراضی 

بلند نشد و خیلی راحت از کنار موضوع عبور کرد؟
0912---2909

*  آن چیزی که در برجام پرفراز و نشیب مانند چراغ درخشید پیش بینی های 
حکیمانه رهبر معظم انقلاب در عدم اعتماد به آمریکا بود. معظم له از همان 

اول یعنی شروع مذاکرات برجام فرمودند به آمریکا خوش بین نیستند.
0936---2226

* به آقای رئیس جمهور به شرطی که عصبانی نشوند و از کوره درنروند عرض 
می کنیم این بدعهدی آمریکا از سوی همان کسانی است که حضرتعالی آنان 
را انسان های مؤدب خطاب قرار دادید ولی رهبر معظم انقلاب فرمودند دست 
چدنی خود را داخل دستکش مخملی قرار داده و به سوی ما دراز کرده اند.
0912---7977

* آقای رئیس جمهور! مشــورت کردن وقتــی ارزش دارد که به نظر جمع 
اهمیت داده شود. اگر در مذاکرات برجام فقط به 9 بند ارائه شده از سوی 

رهبر معظم انقلاب عمل شده بود دچار خسارت محض نمی شدیم.
0913---5637
* بابت آنچه که به ســر برجام آمده از شــهدای هســته ای خود شرمنده 
هســتیم. شرمنده برای اینکه حاصل تلاش علمی شبانه روزی این شهدا با 
برجام روی هوا رفت و تحریم ها هم برداشته نشد. این یعنی خسارت محض 

و مایه شرمساری واقعی.
0913---8767

* من واقعا تعجب می کنم در حالی که  همه مردم و مســئولین می دانند 
برجام سراسر خسارت محض بود، چطور آقای رئیس جمهور برای یک چیز 

غیرقابل دفاع، این قدر از خودش هزینه می  کند؟
0936---0880

* به عنوان یک ایرانی به ریاست محترم جمهوری عرض می  کنم آن موقع 
که باید راه زیاده طلبی های آمریکا را سد می کردید و از هدر رفتن زحمت های 
علمی دانشمندان هســته ای کشور مانع می شدید و جلوی وارد آمدن این 
همه خســارت به کشور را می گرفتید این کارها را انجام ندادید. حال شعار 

دادن چه دردی را درمان می کند؟
0914---3572

* درود بر دانشجویان که در مراسم روز دانشجو با شهامت، فریاد مرگ بر 
آمریکا سردادند عده ای نیز که چشم دیدن اعتراض به بدعهدی و خیانت های 
شیطان بزرگ را نداشتند سکوت کردند! خداوند به آنان هم بینش عطا کند.
محمدتقی صفری و 4073---0910، 2914---0912
* آقای روحانی شــما فقط از لغو نشــدن تحریم های بانکی گله کردید آیا 
می توانید از تحریم لغو شده ای بگویید که برای کشور موجب شکوفایی و رونق 
اقتصادی شده باشد؟ ما چند ماه است فقط می شنویم تحریم ها لغو شده است 

اما در عمل تحریم های جدیدتر و یا تمدید 10 ساله تحریم ها را شاهدیم.
محمد جعفری و 7772---0938

* آقای روحانی اگر باور داشتید که آمریکا در اراده و استقامت ما تأثیرگذار 
نیست، برای اقتصاد مقاومتی تلاش می کردید و یا به جای همراهی با غربی ها 
با کشــورهای دیگر نقاط جهان مبادله و گفت وگو داشتید، چرا دولت شما 
یکپارچه حل مشکلات کشور را به توافق گره زده بودند و حالا هم به تمدید 
10 ســاله واکنش نشان می دهند؟ چون تمام توافق را با آمریکا می دیدند. 
پس نمی توانند بگویند بدعهدی آمریکا مایه نقض برجام که معاهده ای چند 

جانبه می باشد، نیست.
9720---0919 و کاویانی و عباسی

* »آمریکا شیطان بزرگ است«، متعجبم که چرا دولتمردان به این جمله 
امام راحل که بارها آن را تکرار کردند حتی فکر نکردند و به امتیاز دادن های 
عجولانه در مذاکرات هســته ای اصرار کردند و چرخ هسته ای را به قیمت 

»هیچ« از کار انداختند!
021---2811

* آقای رئیس جمهور در طی این مدت بخصوص بعد از برجام تأکید داشتید 
که دیوار تحریم ها فرو ریخته است ولی بعد از رسوایی بدعهدی غرب برای 
مردم اعلام داشتید که آمریکا در لغو تحریم ها کارشکنی می کند این موارد 
در حالی رخ داده بود که منتقدین از واقعیت ماجرا بارها پرده برداشته بودند 
اما شــما و حامیانتان منتقدان را با القابی ناپسند مورد خطاب قرار دادید. 

امیدوارم سخنان خودتان را به یاد بیاورید.
0513---7503
* از نمایندگان ملت انتظار می رود طرح اســتیضاح وزیر راه و شهرســازی 
را با جدیــت دنبال نمایند و از حاشیه ســازی های اصلاح طلبان واهمه ای 

نداشته باشند.
0939---5162

* درخت باغ برجام که با پیشــنهاد کدخدا غرس شــده و به آن آب و تاب 
داده می شد میوه داد. ولی میوه اش سیب و گلابی نبود، زقوم بود و کام ملت 
را تلخ کرد. چون تحریم های جدید 10 ساله در مجلس نمایندگان و سنای 

آمریکا با رأی قاطع تصویب شد!
فرخی
* آقای لاریجانی گفت اگر در تصویب برجام این قدر عجله نمی شد این همه 
مشکلات نداشتیم! البته شاید ایشان در مجلس حاضر نبودند که برجام در 
کمتر از 20 دقیقه به تصویب رســید! شــاید نبودند آن وقتی که برخی از 
نمایندگان فریاد زدند و برخی دیگر گریه کردند که این قدر به ســادگی از 

کنار مسئله به این مهمی عبور نکنید.
8895---0919 وحیدی و 2628---0913 و 2315---0919
* حال که آحاد مردم مطمئن  شــدند قرار نیست تحریمی برداشته شود و 
شــیطان بزرگ ناقض برجام است، آقای روحانی به جای پذیرش عملکرد 
غلط خود در برجام، به شیوه عجیب جدیدی متوسل شده است. بنده عرض 
می کنم جناب روحانی! حضرت آقا مکرر مکرر نسبت به غیرقابل اعتماد بودن 
و بدعهدی شیطان بزرگ تاکید داشتند و فرمودند از رئیس جمهور آمریکا کتبا 
تعهد بگیرید و... شما توصیه های حضرت آقا را در برجام عملیاتی کردید یا 

خواسته و نظر خودتان را؟!
0913---5140

* یک روز مانده به 16 آذر سخنرانی آقای نقوی حسینی به دستور رئیس 
دانشگاه یاسوج لغو شد. لغو دو سخنرانی آقای زاکانی نیز منجر به نامه نگاری 
به رئیس جمهور شد. مناظره آقای رسایی در دانشگاه بوعلی همدان لغو شد! 
سخنرانی آقایان جلیلی و ضرغامی در دانشگاه شریف هم لغو شد! و... آقای 
رئیس جمهور! آیا لغو سخنرانی چندین نفر مایه شرمساری نیست فقط لغو 
ســخنرانی آن یک نفر مایه شرمساری است؟! چرا از این دولت تک صدایی 

به گوش می رسد و جناحی عمل می شود؟!
8107---0930 و مجتبی گروسی

* وزیر خارجه دولت خبیث انگلیس گفته، هنوز در یمن عربستان از آستانه 
جنایت جنگی عبور نکرده است! وقاحت، پستی، بی حیایی، خباثت از سر و 
روی این دولت پیر استعمار و شریک تمامی جنایات علیه بشریت می بارد. 
آل سعود پلید و شجره ملعونه این همه کودک و زن و مرد و پیر و جوان را 
در یمن قتل عام می کند و آنگاه این دولت پلید اظهار می دارد اینها جنایت 
جنگی نیست؟ من تعجب می کنم چطور نظام اسلامی با این دولت خبیث 

و پلید روابط دارد!
رسولی- کرج
* هنر این دولت این بوده که گل مریم از آمریکا وارد کند ولی اجازه ندهد 
موتورسیکلت های برقی وارد کشــور شود! از آن طرف ده ها میلیون جفت 

کفش از خارج وارد کند.
0912---6273

گزارش خبری تحلیلی کیهان

تعداد مدیران نجومی آب می رود
سخنگوی دولت: فقط 4 نفر بودند!

در  کشــورمان  رئیس جمهور 
ونزوئلایی  همتــای  تلفنی  تماس 
خود، تداوم همکاری کشورهای عضو 
اوپک را برای ثبات بازار و افزایش 

قیمت نفت ضروری دانست.
حســن روحانــی رئیس جمهــور 
کشــورمان عصر پنجشــنبه در تماس 
تلفنــی »نیکلاس مادورو« بــا وی، به 
رایزنی های فشــرده تهــران- کاراکاس 
برای ثبــات بازار و افزایش بهای نفت و 
توافقاتی که در پی نشست های الجزایر 
و وین حاصل شد اشاره کرد و افزود: در 
گام اول باید همه کشورهای تولید کننده 
نفت تلاش کنند که در شش ماهه اول 
سال آینده این توافقات به خوبی اجرایی 
و عملیاتی شــود و لذا تداوم رایزنی ها و 
گفت وگوها در این زمینه ضروری است.

روحانی همچنین با تاکید بر اینکه 
همچنان مصمم هستیم از ثبات بازار و 
افزایش بهای نفت حمایت کنیم، نقش 
کشــورهای غیراوپــک را در موفقیت 
کامــل توافقات حاصله مهم ذکر کرد و 
اظهارداشــت: همکاری تنگاتنگ میان 
کشورهای اوپک و غیراوپک برای ثبات 
بهای نفت و افزایش آن بسیار با اهمیت 
اســت. وی همچنین به جایــگاه ویژه 
آمریکای لاتیــن و از جمله ونزوئلا در 
سیاســت خارجی ایران اشاره و تصریح 
کرد: گســترش و توســعه همکاری ها 

بــا آمریکای لاتیــن و از جمله ونزوئلا 
پیوســته بــرای ایران اســلامی دارای 
اهمیت بوده و هســت. رئیس جمهور به 
ریاســت ونزوئلا بــر جنبش عدم تعهد 
اشاره و ابراز امیدواری کرد که کاراکاس 
با بهره گیری از این فرصت، در مســیر 
تقویت همکاری میان کشورهای عضو 
این جنبش بیش از پیش تلاش کند. به 
گزارش مهــر، رئیس جمهور ونزوئلا نیز 
در این تماس تلفنی با تبریک در زمینه 
موفقیت تلاش های دو کشور در اوپک، به 
موضوع اقدام کشورهای تولید کننده نفت 
برای تثبیت بهای نفت پرداخت و گفت: 
توافق میان کشورهای تولیدکننده نفت 
در اجلاس وین، یک پیروزی برای همه 
اعضا بود و دستاوردهای آن در ماههای 

آتی بیش از پیش آشکار خواهد شد.
نیکلاس مادورو در این گفت و گوی 
تلفنی از حمایت های ایران قدردانی و بر 
عزم راسخ کشورش برای توسعه و تقویت 
بیش از پیش همکاری ها میان تهران و 

کاراکاس تاکید کرد.
اینکه  بیان  با  رئیس جمهور ونزوئلا 
نباید اجازه دهیم قیمت نفت را دلالان 
نفتی تعیین کنند، تاکید کرد: گام های 
کنونی باید تا رسیدن به قیمت واقعی و 
عادلانه نفت ادامه یابد و هماهنگی میان 
ایران و ونزوئلا در این عرصه بسیار حائز 

اهمیت است.

روحانی در تماس تلفنی همتای ونزوئلایی:

تداوم همکاری كشورهای اوپک
 برای افزایش قیمت نفت ضروری است

سرویس سیاسی - 
در حالی که تعداد مدیران 
نجومــی در گــزارش دیوان 
نفر   400 حداقل  محاســبات 
نیز  تعداد  این  که  اعلام شده 
دادن  قرار  مبنــا  به  توجه  با 
دریافتــی 20 میلیون تومان 
یک چهــارم میــزان واقعی 
در  دولت  سخنگوی  می باشد 
اظهار نظری عجیب اعلام کرد 
نامتعارف  حقوق  که  مدیرانی 

گرفته اند تنها 4 نفر هستند!
از روزی که حقوق های نجومی 
برخی مدیران دولتی رسانه ای شد 
و به دنبال مطالبات عمومی مردم از 
دولت و دستگاه قضا برای برخورد 
با این مدیــران حرامخوار موضوع 
مهمی که رسانه ها و به دنبال آن 
نهادهــای پیگیــر حقوق ها از آن 
سخن گفتند تعداد مدیران ویژه و 

حرامخوار بوده است. 
از سویی گروهی از دولتی ها از 
جملــه معاون اول رئیس جمهور و 
ســخنگوی دولت با استناد به این 
ادعا که پرداخت و دریافت حقوق ها 
قانونی بوده اســت از ریشه منکر 
وقوع چنین خیانتی می شدند و از 
سوی دیگر برخی مقامات دولتی از 
جمله وزیر صنعت و معدن نیز اصل 
ماجرا را طبیعی و عادی می دانستند 

که نیازی به سر و صدا ندارد.
و  انکار هــا  ایــن  میانــه  در 
ساده ســازی ها آمــار مختلفی از 
مدیران نجومی ارائه شد، در کمتر 
از دو ماه پس از انتشار گزارش های 
مربوط بــه حقوق هــای نجومی 
مسئولان دولتی آمارهای متناقضی 
از تعداد مدیران متخلف ارائه کردند 
که طیفــی از 13 نفر تا 300 نفر 
راشامل می شد. گاهی13، گاهی40 
و گاهی 300 نفــر؛ و جالب آنکه 
هیچ یک از آنها نیز سایر آمارها را 

تکذیب و رد نمی کردند!
جــاری  ســال  تیرمــاه   22
محمدباقر نوبخت سخنگوی دولت 
در نشســت  خبــری  هفتگی اش 
با خبرنگاران گفت »مســتندات 
اجرای این ارقام حقوقی متاسفانه 
در مقررات بوده است و الان حدود 

13 مدیر یا استعفا دادند یا برکنار 
شدند.«

چند روز بعد روحانی 27تیرماه 
در جمع مردم کرمانشــاه درباره 
تعداد مدیران متخلف آماری ارائه 
داد که بنــا به گزارش ایرنا از این 
ســخنرانی »در میــان 8 میلیون 
حقوق بگیر شــاغل و بازنشسته 
در کشــور حدود 100، 200 و یا 
300 نفر تخلف مرتکب شــده اند 
و این نشــان می دهــد که تعداد 
انگشت شــماری از مدیران تخلف 
کرده اند و بقیه مدیران و کارکنان ما 
پاک و زحمت کش هستند و نباید 
تخلف چنــد 100 نفر را به همه 
تعمیم بدهیم و این را گســترش 
بدهیم برای جمعیت بزرگ مدیران 

فعال و پاک سرزمین مان.«
جالب آنکه 12تیرماه سال جاری 
داود محمدی رئیس  کمیسیون اصل 
90 در گفت وگوی ویژه خبری آمار 
بالاتــری از مدیــران متخلف ارائه 
کرده و گفته بود: »دیوان محاسبات 
بررسی کرده از 60 هزار مدیر کشور، 
تنهــا 950 نفر ایــن دریافت ها را 
داشــتند. اینها استثنا بوده اند. باید 
ایــن دریافت هــای غیرمتعارف به 
بیت المال برگردد و پیشــگیری از 

تکرار این مسایل انجام شود.«
نوبخت  آمارهــای  بین  تناقض 
و روحانــی اما همچنان ادامه یافت. 
نوبخــت چنــد روز پــس از اعلام 
رئیس جمهــور درباره چند صد نفره 
بودن مدیران متخلف،  31 تیرماه در 
گفت وگوی ویژه خبری آمار »13نفر«  
را  تکرار؛ اما مدتی بعد یعنی 5  مرداد 
ماه در نشســت خبــری  هفتگی با 
خبرنگاران تعداد مدیران متخلف را 
حدودا ســه برابر کرد و گفت: »تنها 
3 درصد که حدود 40 نفر می شدند 

حقوق غیرمتعارف داشتند.«
12مرداد  سه شــنبه  روحانی 
در جریــان گفت و گوی تلویزیونی 
با مــردم، آمار مدیــران متخلف 
در ماجــرای فیش های نجومی را 
کاهش داد و گفــت: »آنهایی که 
حقــوق  غیرمتعارف داشــتند به 
حدود یک درصد مدیران کشــور 

هم نمی رسد.«

اسحاق جهانگیری معاون اول 
رئیس جمهــور اما آمــار دیگری 
داشت! وی 18 مرداد سال جاری 
در سی و سومین اجلاس مدیران 
و رؤسای آموزش و پرورش گفت: 
»لیســت حقــوق 2500 مدیر را 
گرفتم و کمتر از 50 مدیر حقوق 
غیرطبیعی می گرفتند که همین 

هم نباید می شد.«
ادعایــی که به نظر می رســد 
اشاره به آمار40 نفره بودن مدیران 
متخلف داشــت کــه نوبخت در 
5 مــرداد مدعــی آن شــده بود. 
ایــن ســخنان بر خــلاف ادعای 
رئیس جمهور درکرمانشــاه مبنی 
بر »چند صــد نفره بودن مدیران 
متخلــف« و البته برخلاف ادعای 
اول نوبخت مبنــی بر »13نفره« 

بودن آنها بود. 
از همه اینها گذشــته گزارش 
دیوان محاســبات کشــور در باره 
حقوق های نجومی که در جلســه 
علنی 11 مهر سال جاری مجلس 
قرائت شد نشان می داد که تعداد 
مدیران نجومی در بازه مورد بررسی 

حداقل 400 نفر بوده است. 
16 آذر ســال جــاری رئیس 
  دیوان محاسبات نیز در گزارش دوم 
خود در زمینه حقوق های نجومی 
گفت: از 397 مدیر دریافت کننده 
حقوق های نامتعــارف و ناعادلانه 
، 10 نفــر با وجود تذکرات دیوان 
برای استرداد وجوه، اقدامات لازم 

را نکرده اند.
عادل آذر رئیس  دیوان محاسبات 
در همین روز در گزارش دیگری گفت: 
6 نفر از مدیران بانک قرض الحسنه 
مهر ایران در 24 ساعت گذشته اقدام 
به بازگردانــدن اضافه دریافتی های 

خود به خزانه کردند.
تنها 4 نفر 

حقوق نامتعارف داشته اند!
به هر ترتیب آمار و ارقام رسمی 
اعلام شده از سوی نهادهای پیگیر 
ماجرا نشان از وجود حداقل 400 
مدیر متخلف داشــته و دارد که 
اکثریت اینهــا اضافه دریافت های 
خــود را به خزانــه بازگردانده اند 
ولی با این وجود سخنگوی دولت 

ظهر پنجشنبه 18 آذر در جریان 
بازدید از ایستگاه تشکیلاتی راه آهن 
همدان ـ تهران درباره  حقوق های 
نجومــی  گفت: از 93 هزار و 470 
پرونده رســیدگی شده تنها 397 
نفر براســاس مجوزها بیش از 20 
میلیون تومان حقوق داشتند که 
مجموع آن به 23 میلیارد تومان 

می رسد.
تأکید  با  رئیس جمهور  معاون 
بر اینکه اگر یــک ریال دریافتی 
غیرقانونی توســط مدیران انجام 
اعمال  نظارتی  شود، دستگاه های 
نظارت کــرده و با آنهــا برخورد 
می کنــد، گفــت: از 397 پرونده 
دارای حقوق های بالای 20 میلیون 
تومان، چهار نفر حقوق غیرمتعارف 

داشتند.
تقلیل مدیران حرامخوار به 4 
نفر در حالی از سوی نوبخت مطرح 
می شود که وی خود پیش از این، 
آمارهای متفاوتی از 13 تا 40 مدیر 

متخلف را ارائه کرده بود.
تعداد واقعی مدیران نجومی

 4 برابر آمار دیوان محاسبات 
بــا وجــود ایــن انکارهــا و 
ساده ســازی ها بررسی ها نشان از 
واقعیات دیگری دارد که دولتمردان 
یازدهم سعی در کتمان آنها دارند. 
حجت الاسلام موسوی لارگانی، 
نائب رئیس کمیســیون اقتصادی 
مجلــس در گفت و گو با راه دانا در 
خصوص گزارش دیوان محاسبات 
و تعیین سقف حقوق 20 میلیون 
برای نجومی بگیران اظهار داشت: 
در حالــی کــه در طــرح جدید 
شفافیت دریافتی مدیران حداکثر 
حقوق 10 الی 12 میلیون در نظر 
گرفته شــده است، گزارش دیوان 
محاسبات بر مبنای حداقل حقوق 

20 میلیون ارائه شد.
موسوی لارگانی در ادامه گفت: 
گزارشی که آقای عادل آذر ارائه داد 
برای ما هم تعجب آور بود که چرا 
تنها بــه بازپس گیری حقوق های 
نجومی بسنده کرده اند در حالی که 
هیچ برخوردی به جز پس گرفتن 

حقوق با این افراد نشد.
بقیه در صفحه10

گفت: یکی از خانم های نماینده تهران و عضو فراکســیون امید در 
ســخنانی به مناســبت 16 آذر، روز دانشجو، گفته است در دولت قبل 

حتی کاهو را از چین وارد می کردند!
گفتم: بیخود نبود که آقای هاشمی می گفت نمایندگان لیست 
امید تهران از سایر نمایندگان »کیفی«تر هستند و آقای مرعشی 
می گفت؛ شهرستانی ها عقب مانده سیاسی هستند! ببین این خانم 

نماینده به چه نکته علمی و دقیقی اشاره کرده است؟!
گفت: مرد حســابی! »کاهو چینی« یک نوع از کاهو اســت که در 
مزارع شهرری و ورامین کشت می شود نه اینکه از چین وارد شود. مثل 
تخمــه ژاپنی که از ژاپن وارد نمی کنند! و یا گوجه فرنگی که از فرنگ 

نمی آورند و...!
گفتم: چه عرض کنم؟! از شخصی که خیلی ادعای تخصص 
در تاریخ و ادبیات داشت، پرسیدند؛ اسم کوچک فردوسی چه 
بوده است؟ یک کمی فکر کرد و گفت؛ آهان! متوجه شدم! اسم 
کوچکش »میدان« بوده! گفتند؛ اسم کوچکش ابوالقاسم بود و 

طرف گفت؛ پس چرا می گویند »میدان فردوسی«!


